



The Honourable Doug Ford, Premier of Ontario  
Office of the Premier  
Queen's Park  
Toronto, ON, M7A 1A1  
By email: [premier@ontario.ca](mailto:premier@ontario.ca)

RE: Ontarians believe that an active local arts scene makes their community a better place to live.

November 21, 2023

Dear Premier Ford,  
*"In post-pandemic times arts continue to play a major role in the personal and community wellbeing of Ontarians."*

I write to bring your attention and amplify the results of recent studies done that will influence our provincial government to future-proof Ontario's communities, strengthen the arts sector and have a positive, lasting impact on the quality of life for Ontarians.

With 81,800 professional artists, Ontario accounts for 40% of all Canadian artists, almost double the number of any other province. There are 370,000 workers in arts, culture, and heritage occupations in Ontario, representing 4.7% of the province's overall labour force, one of the highest proportions in the country ([Hill Strategies](#)).

The first presents an important correlation between the [Quality of life of Ontarians and the arts](#). The Ontario Arts Council via Nanos surveyed Ontarians on the importance of the arts for their quality of life and mental health, as well as their opinions towards the role of the arts in relation to community, diversity, and identity.

The research revealed four key findings about Ontarians:

1. 80% believe the arts are important for their own quality of life, and 85% believe the same for their community's quality of life.
2. 79% of Ontarians believe that the arts are important to their mental health.
3. 90% of Ontarians agree that an active local arts scene helps make a community a better place to live, and 82% agree it also helps communities attract businesses.
4. 96% of Ontarians believe that engaging children in the arts is important to their overall development.

The second is the [2023 State of the Sector](#) survey by the Ontario Nonprofit Network (ONN). This report presents a nonprofit sector, of which the arts is a significant part of, "running on



*fumes, headed into unprecedented territory*". We echo the urgentness expressed by the ONN in their [open letter to you on October 18, 2023](#).

ONN 2023 State of the Sector Survey highlighted several worrying trends:

- Demand for nonprofit services is at an all time high over the four year period of ONN surveying, and has grown 29% since 2020.
- Nonprofit financial situations are on a downward spiral.
- Two thirds of the sector is facing staffing challenges, specifically around recruitment and retention.
- More than other sectors and industries, nonprofits are at the whims of our context. For nonprofits, community crises translate into increase in demand for services usually without additional support, and broader economic uncertainty and austerity means declining donations and government funding.

85% of Ontarians agree that if their community lost its arts activities, people living there would lose something of value. The ONN analysis and forecasting indicated that these continued downward trends have the potential to bring the nonprofit sector in Ontario to the brink of collapse. This puts many local arts groups and places where our communities create and participate in art at risk.

We believe in the power of the arts to transform lives. Ontarians agree that an active local arts scene helps make a community a better place to live. With your support we can reach more than 78% of Ontarians by making art accessible. With your support Ontario's next generations will receive an education that will set us apart. With your support mental health in your community will increase exponentially.

But only with the support and commitment of the provincial government investing in the nonprofit sector, local artists and our communities.

78% of Ontarians believe that helping make the arts available to people in Ontario is an important government investment. We hope we count you as part of that 78%.

We are asking that you share the values Ontarians hold in public support for the arts by championing:

- significant increases to the Ontario Arts Council budget;
- the policy recommendations outlined in the ONN report; and
- artists and arts groups in all communities across Ontario.

Sincerely,

***Alliance of Arts Councils of Ontario***



## Sources

- i. Artists in Ontario 2021, <https://statsinsights.hillstrategies.com/p/artists-in-ontario-in-2021>
- ii. The Arts and the Quality of Life The attitudes of Ontarians, <https://www.arts.on.ca/research-impact/research-publications/newsflash-%E2%80%93-the-arts-and-the-quality-of-life-the>
- iii. 2023 Realities for Ontario Non for Profit sector, <https://theonnc.ca/topics/advocacy/nonprofit-sector-surveys/>
- iv. Open Letter from the ONN to Premier Doug Ford, <https://theonnc.ca/publication/open-letter-to-premier-ford-on-2023-sector-wide-survey-results/>

## For further information, contact:

Shruti Ganapathy, Markham Arts Council - AACO Co-Chair  
[info@markhamartscouncil.com](mailto:info@markhamartscouncil.com)

Janet Jarrell, Quinte Arts Council – AACO Co-Chair  
[janet@quinteartscouncil.org](mailto:janet@quinteartscouncil.org)

## Alliance of Arts Councils of Ontario:

Algonquin Arts Council  
Arts Council - Haliburton Highlands  
Arts Council - Windsor & Region  
Arts Council of Northumberland  
Arts Etobicoke  
Arts Network Ottawa / Réseau des arts d'Ottawa  
Arts, Culture & Creative Industry Development Agency  
Chatham-Kent Arts & Culture Network  
Conseil des arts Prescott Russell Arts Council  
Electric City Culture Council  
Guelph Arts Council  
Hamilton Arts Council  
Headwaters Arts  
Haliburton Highlands Museum  
Le Conseil des arts de Hearst  
Kingston Arts Council  
London Arts Council



Markham Arts Council  
Mississauga Arts Council  
Arts Council of Northumberland  
North Perth Arts and Culture Council  
North York Arts  
Ottawa Arts Council  
Prince Edward County Arts Council  
Quinte Arts Council  
Scarborough Arts  
Scugog Council for the Arts  
Smiths Falls and District Arts and Culture Council  
Sudbury Arts Council  
Toronto Arts Council  
Town of Shelburne  
Tweed and Area Arts Council  
UrbanArts  
Wallaceburg and District Council for the Arts  
Westport Arts Council  
York Region Arts Council  
Your Arts Council Cornwall

L'honorable Doug Ford, Premier Ministre de l'Ontario  
Cabinet du Premier Ministre  
Queen's Park  
Toronto, ON, M7A 1A1  
Par courrier électronique : [premier@ontario.ca](mailto:premier@ontario.ca)

Objet : Les Ontariennes et les Ontariens croient qu'une scène artistique locale et active contribue à faire de leur communauté un meilleur endroit où vivre.

Le 21 novembre 2023

Monsieur le Premier Ministre,  
« *En cette période postpandémique, les arts continuent de jouer un rôle majeur dans le bien-être personnel et communautaire des Ontariennes et des Ontariens.* »

Nous vous écrivons pour porter à votre attention et souligner l'importance des résultats d'études



effectuées récemment. Ces études influenceront notre gouvernement provincial pour qu'il puisse assurer la pérennité de nos communautés, renforcer le secteur des arts et avoir un impact positif et durable sur la qualité de vie des Ontariennes et des Ontariens.

L'Ontario compte 81 800 artistes professionnels, soit 40 % des artistes au Canada et presque deux fois plus d'artistes que n'importe quelle autre province. Il y a 370 000 travailleurs en Ontario œuvrant dans les domaines des arts, de la culture et du patrimoine, ce qui représente 4,7 % de l'ensemble de la population active de la province, l'une des proportions les plus élevées au pays. ([Hill Stratégies](#)).

La première étude présente une corrélation importante entre [la qualité de vie des Ontariennes et des Ontariens et les arts](#). Le Conseil des arts de l'Ontario par l'entremise de Nanos a effectué un sondage auprès des Ontariennes et des Ontariens au sujet de l'importance des arts pour leur qualité de vie et leur santé mentale, ainsi que leurs opinions concernant le rôle des arts relativement à la communauté, la diversité et l'identité.

L'étude a révélé quatre principales conclusions au sujet des Ontariennes et des Ontariens :

1. 80 % d'entre eux estiment que les arts sont importants pour leur propre qualité de vie, et 85 % croient qu'il en va de même pour la qualité de vie de leur communauté.
2. 79 % des Ontariennes et des Ontariens estiment que les arts sont importants pour leur santé mentale.
3. 90 % des Ontariennes et des Ontariens sont d'avis qu'une scène artistique locale et active aide une communauté à devenir un meilleur endroit où vivre, et 82 % estiment qu'elle aide également à attirer des entreprises.
4. 96 % des Ontariennes et des Ontariens estiment que la participation des enfants à des activités artistiques joue un rôle important dans leur développement global.

La deuxième étude est un sondage sur [l'État du secteur en 2023](#) effectué par l'*Ontario Nonprofit Network* (ONN). Ce rapport présente un secteur sans but lucratif, dont les arts sont une part importante, qui est « *presque à sec, qui se dirige en territoire inconnu* ». Nous partageons le sentiment d'urgence exprimé par l'ONN dans [la lettre ouverte qu'ils vous ont fait parvenir le 18 octobre 2023](#).

Le sondage de l'ONN sur l'État du secteur en 2023 a souligné plusieurs tendances préoccupantes :

- Au cours de la période de quatre ans étudiée par l'ONN, la demande pour les services d'organismes sans but lucratif n'a jamais été aussi élevée, et elle a augmenté de 29 % depuis 2020.



- La situation financière des organismes sans but lucratif est prise dans une spirale descendante.
- Deux tiers du secteur sont confrontés à des problèmes en matière de personnel, particulièrement en ce qui concerne le recrutement et la rétention.
- De façon plus importante que d'autres secteurs ou industries, les organismes sans but lucratif sont dépendants de leur contexte. Pour ces organismes, les crises communautaires se traduisent par une demande accrue pour leurs services, et ce, habituellement, sans qu'ils obtiennent davantage de soutien. De plus, une incertitude économique plus vaste et une plus grande austérité signifient une baisse des dons et du financement gouvernemental.

85 % des Ontariennes et des Ontariens conviennent que si leur communauté perdait ses activités artistiques, les gens qui y vivent perdraient quelque chose de valeur. L'analyse et les prévisions de l'ONN nous indiquent que ces tendances persistantes à la baisse ont le potentiel de mener le secteur sans but lucratif en Ontario au bord de l'effondrement. Par conséquent, de nombreux groupes artistiques locaux ainsi que les endroits où nos communautés créent et participent à des activités artistiques sont à risque.

Nous croyons que les arts ont le pouvoir de transformer des vies. Les Ontariennes et les Ontariens sont d'accord qu'une scène artistique locale et active aide une communauté à devenir un meilleur endroit où vivre. Avec votre soutien, nous pourrions rejoindre plus de 78 % des Ontariennes et Ontariens en rendant les arts accessibles. Avec votre soutien, les prochaines générations d'Ontariennes et d'Ontariens vont recevoir une éducation qui leur permettra de se démarquer. Avec votre soutien, la santé mentale dans votre communauté sera améliorée de façon exponentielle.

Mais cela ne sera possible que si nous avons le soutien et l'engagement du gouvernement provincial qui investira dans le secteur sans but lucratif, dans les artistes locaux ainsi que dans nos communautés.

78 % des Ontariennes et des Ontariens estiment qu'aider à rendre les arts accessibles à la population constitue un investissement gouvernemental important. Nous espérons que vous faites partie de ce 78 %.

Nous vous demandons de partager les valeurs des Ontariennes et des Ontariens qui soutiennent les arts en faisant la promotion :

- d'une augmentation substantielle du budget du Conseil des arts de l'Ontario;
- des recommandations énoncées dans le rapport de l'ONN; et



- des artistes et des groupes artistiques dans toutes les communautés aux quatre coins de l'Ontario.

Veillez agréer, Monsieur le Premier Ministre, l'expression de nos sentiments les plus respectueux.

***L'Alliance des conseils des arts de l'Ontario***

### **Sources**

- i. Les artistes en Ontario 2021, <https://statsinsights.hillstrategies.com/p/artists-in-ontario-in-2021>
- ii. Les arts et la qualité de vie : attitudes des Ontariens, <https://www.arts.on.ca/recherche-et-impact/publications-de-recherche/les-arts-et-la-qualite-de-vie-en-ontario>
- iii. 2023 Les réalités du secteur sans but lucratif en Ontario <https://theonnc.ca/topics/advocacy/nonprofit-sector-surveys/>
- iv. Lettre ouverte de l'ONN au Premier Ministre Doug Ford, <https://theonnc.ca/publication/open-letter-to-premier-ford-on-2023-sector-wide-survey-results/>

### **Pour de plus amples information, contactez :**

Shruti Ganapathy, Markham Arts Council – Coprésidente de l'AACO  
[info@markhamartscouncil.com](mailto:info@markhamartscouncil.com)

Janet Jarrell, Quinte Arts Council – Coprésidente de l'AACO  
[janet@quinteartscouncil.org](mailto:janet@quinteartscouncil.org)



# AACO

**Alliance des conseils des arts de l'Ontario :**

Algonquin Arts Council  
Arts Council - Haliburton Highlands  
Arts Council - Windsor & Region  
Arts Council of Northumberland  
Arts Etobicoke  
Arts Network Ottawa / Réseau des arts d'Ottawa  
Arts, Culture & Creative Industry Development Agency  
Chatham-Kent Arts & Culture Network  
Conseil des arts Prescott Russell Arts Council  
Electric City Culture Council  
Guelph Arts Council  
Hamilton Arts Council  
Headwaters Arts  
Haliburton Highlands Museum  
Le Conseil des arts de Hearst  
Kingston Arts Council  
London Arts Council  
Markham Arts Council  
Mississauga Arts Council  
Arts Council of Northumberland  
North Perth Arts and Culture Council  
North York Arts  
Ottawa Arts Council / Conseil des arts d'Ottawa  
Prince Edward County Arts Council  
Quinte Arts Council  
Scarborough Arts  
Scugog Council for the Arts  
Smiths Falls and District Arts and Culture Council  
Sudbury Arts Council / Conseil des arts de Sudbury  
Toronto Arts Council  
Town of Shelburne  
Tweed and Area Arts Council  
UrbanArts  
Wallaceburg and District Council for the Arts  
Westport Arts Council  
York Region Arts Council  
Your Arts Council Cornwall